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ٌ  صن  غذٌة الم  فً بعض الأ الصودٌوم تقدٌر بنزوات الصودٌوم وسكرٌن ٌةتها اثٌرأودراسة ت ا  عة محل  فً المَرض 

 لبٌضاءلى للفئران المختبرٌة ابد والك  سٌج الكَ م ونَ بعض مقاٌٌس الدَ 
 

 
مرطبزات  باسزتخدام تقنٌزة الو مخلزتتال)بنززوات الصزودٌوم وسزكرٌن الصزودٌوم فزً بعزض ااغذٌزة المصزنعة محلٌزا  تراكٌزز قدرت   

المسززموب بزز  مززن بنزززوات  تتوززاوز الحززد%مززن مومززوع العٌنززات  68.57اظهززرت النتززائج ان . الكفززاءةكروموتوغرافٌززا السززائل عززالً 

 تتوززاوز الحززدالعٌنززات % مززن مومززوع  24الغززذائً. وانلٌززة الصززنل والمحززدد مززن قبززل هٌئززة الدسززتور الصززودٌوم فززً المخلززتت المح

المسموب ب  من سكرٌن الصودٌوم فً المرطبات المحلٌة الصنل )الآٌس كرٌم  والمحدد من قبزل هٌئزة الدسزتور الغزذائً.واورٌت بعزد 

 300ختبرٌة البٌضاء المورعة فموٌا بمزادة بنززوات الصزودٌوم بزالورع ذلك دراسة تأثٌر كل من المادتٌن المذكورتٌن على الفئران الم

ملغزم /كغزم مزن وزن الوسزم  16000و8000و 4000ملغم /كغزم مزن وزن الوسزم ومزادة سزكرٌن الصزودٌوم  بزالورع  1200و 600و

معنوٌزا مزل  البٌضزاء الزدموعزدد كرٌزات  ASTو ALTارتفاع مستوى انزٌمزات الكبزد  المختبرٌةالخاصة بالدماظهرت نتائج الفحوصات .

والهٌموغلزوبٌن وحوزم الختٌزا المرصوصزة  اءكرٌات الدم الحمر زٌادة الورعةالمعطاة من المادتٌن المذكورتٌن بٌنما انخفض مستوى

 وكلزى الفئزران دراسة الفحوصات التشرٌحٌة لكبزد تمل زٌادة الورعة من المادتٌن المذكورتٌن مقارنة بالموموعة الضابطة .بعدها تم

دراسزة  . وكزذلك لزدىالعالٌزةمن كلتزا المزادتٌنع عنزد اسزتخدام الوزر للكبزد التضزخم والتكزٌس مزن وابرز نتائوهزا تمثلزت بظهزور حزاات

التغٌرات النسٌوٌة المرضٌة لكبدالفئران اذ تزاٌدت شدة الضرر مل زٌادة الورعة المعطاة من كت المزادتٌن حٌزش شخصزت حزاات مزن 

الدموٌة والوٌٌبات الكبدٌة فضت عن تنخر عددكبٌر من الختٌا الكبدٌزة وكزذلك الحزال مزل نسزٌج الكلزى حٌزش تزاٌزدت  للأوعٌةااحتقان 

 اتشخصزت حزاات مزن التضزخم والتنخزر والتلزل فزً الكبٌبزفقزد شدة الضرر لنسٌج الكلى مل زٌادة الورعة المعطاة من كزت المزادتٌن 

 الكلوٌة.

 Determination of Sodium Benzoate and Sodium Saccharin in Some Locally 

Processed Foods and Study of  the Pathological  Effects on Some Blood 

Parameters and Liver , Kidney Tissues in Laboratory  Albino Mice. 

 
   The concentrations of  sodium saccharin and sodium benzoate in some locally  processed foods  

(pickles and ice cream) were measured  using High Performance Liquid Chromatography (HPLC).The 

results showed that 68.57% of the total samples exceed the allowable concentrations of sodium 

benzoate in  localy processed pickles and 42% of the total samples exceded the  allowable 

concentrations of sodium saccharin in the locally processed  ice cream specified by the Codex 

Almintarous. The pathological effect of each of the material on laboratory mice after orally cavage of 

sodium benzoate in doses of  300, 600 and 1200 mg / kg of bodyweight and sodium saccharin doses 

of  4000 , 8000 and 16,000 mg / kg of body weight. The results of blood tests showed significant 

increase in  liver enzymes ALT, AST and  white blood cell count while the level of red blood cells 

counts , hemoglobin concentrations and the packed cells volume decreased with increasing the dose 

of both materials compared with the control group . Pathological examination of the liver and 

kidneys showed significant changes consistant with increasing the dose of both materials, including 

hepatomegaly ,cyst formation , congestion and hepatocellular necrosis. The kidneys showed 

hypertrophy with significant  changes in the renal tubular structure. 


